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فیلتراسیون نیروگاه حرارتی شازند عملا منتفی است
  بر اساس ماده ۱۴ قانون هوای پاک، نیروگاه حرارتی شازند

 باید از مکان فعلی خود جابجا شود

مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان مرکزی با تأکید بــر اینکه اجرای 
فرایند فیلتراســیون در نیروگاه حرارتی شازند عملًا منتفی است، گفت: فرایند 
فیلتراسیون نیروگاه حرارتی شازند اینگونه نیست که یک دستگاه خاصی بر روی 
دودکش نصب شود و بگویند که فیلتراسیون انجام شده است. اجرای این فرایند 
نیازمند فراهم آوردن زیرساخت های متعددی است که با وضعیت فعلی، نمی توان 

این زیرساخت ها را تأمین کرد.
یوسف یوسفی در گفت وگو با ایلنا، افزود: نخست اینکه به اندازه وسعت زمینی 
که این نیروگاه حرارتی شازند در آن احداث شده و یا شاید از این میزان وسعت 
هم مقداری بیشتر، زمین مورد نیاز است تا سیستم فیلتراسیون این نیروگاه در آن 
احداث شود. فیلتراسیون نیروگاه باید از ابتدای فرایند احداث این مجموعه عظیم 
صنعتی اجرایی می شد که متأسفانه این موضوع انجام نشده است. بررسی هایی 
که انجام شده حاکی از آن است که با وسعت زمین موجود در نهایت شاید تنها 
برای یک واحد از نیروگاه حرارتی شازند بتوان فرایند فیلتراسیون ایجاد کرد. وی 
ادامه داد: موضوع بعدی اینکه فرایند فیلتراسیون حدود 80 تا 90 لیتر در ثانیه 
آب نیاز دارد. حتی اگر فیلتراسیون نیز انجام شود، منابع آبی مورد نیاز در منطقه 
وجود ندارد. اگر برای فیلتراســیون بتوان از پساب هم استفاده کرد، باید بر روی 
فرایند استفاده از پساب نیز اقدامات خاصی انجام شود و مورد تسویه قرار گیرد. 
این موضوع موارد فنی و اجرایی خاص خود را دارد. موضوع دیگر پســماندهای 
حاصل از فیلتراسیون اســت. آهکی که از فرایند فیلتراسیون به عنوان پسماند 
تولید می شــود، در نوع خود پسماندی است که باید بر روی کاربردهای مصارف 
آن اقدامات خاصی صورت گرفته و بررسی های لازم انجام شود. با این وضعیت در 

وزارت نیرو اراده ای برای فیلتراسیون نیروگاه وجود ندارد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مرکزی اظهار داشت: استفاده از سوخت 
LPG در نیروگاه حرارتی شــازند نیز یکی از بحث هایی بود که به شدت مورد 
پیگیری قرار گرفت، اما چندین موضوع در این خصوص وجود دارد. یک موضوع 
بحث مخازن ذخیره LPG اســت. حــدود 600 میلیون مترمکعب LPG باید 
ذخیره سازی شود، این در حالی است که فرایند ساخت مخازن ذخیره LPG در 

نوع خود یک پروژه ای است که بسیار هزینه بر است.
یوســفی تصریح کرد: موضوع بعدی اینکه که امکان ســاخت مخازن ذخیره 
ســوخت LPG باید مورد بررســی و پژوهش قرار گیرد که در برآوردهای اولیه 
این موضوع رد شــده اســت. موضوع دیگر بحث قیمت سوخت LPG است که 
هزینه های تولید را در نیروگاه حرارتی شازند بالا می برد و به نحوی این موضوع 
نیز منتفی شده اســت. بحث بعدی این است که LPG باید وجود داشته باشد 
تــا بتوان آن را ذخیره کرد. تولید این نوع ســوخت در حال حاضر به اندازه نیاز 
انجام می شــود. تمامی این موارد ریزه کاری های خــاص خود را دارد که باید در 

جایگاه های خاص آنها مورد پژوهش و بررسی قرار گیرد.

وی بیان داشت: البته باید در نظر داشت که عمر مفید نیروگاه حرارتی شازند 
5 تا 6 ســال دیگر اســت و هنگامی که این بازه زمانی به پایان برسد و عمر این 
نیروگاه تمام شود، اگر اراده خاصی در این راستا وجود داشته باشد و پیگیری های 
لازم در این خصوص انجام شــود، می توان تکنولوژی این مجموعه را تغییر داد و 
یا اینکه این غول صنعتی به نیروگاه خورشیدی تبدیل شود. این موارد از جمله 
پتانسیل هایی است که می توان بر روی آن تفکر کرد و اقدامات ویژه ای انجام داد.

مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان مرکزی با اشاره به این موضوع که هر 
چند بر اساس ماده 14 قانون هوای پاک نیروگاه حرارتی شازند باید از مکان فعلی 
خود جابجا شــود و در مســیر دیگری قرار گیرد، تأکید کرد: متأسفانه این ماده 
قانونی از سال 1396 تا سال گذشته اصلًا فعال نبوده است. از سال گذشته ماده 
14 این قانون فعال شــده و جلسات متعددی نیز برای آن برگزار شده است. این 
موضوع در دستور کار قرار دارد تا اقدامات اولیه آن انجام شود و در نهایت نیروگاه 
شازند به مکان دیگری منتقل شود. این موضوع یک برنامه دراز مدت است و در 

کوتاه  مدت بعید است که پاسخگو باشد.
یوسفی ابراز داشــت: در ارتباط با تمامی صنایع آلاینده ای که مشمول ماده 
14 قانون هوای پاک هســتند، موضوعی که وجود دارد این اســت که در داخل 
همان واحد صنعتــی، آیا می توان با انجام اقداماتــی آلایندگی را حذف کرد یا 
اینکه نمی توان چنین اقداماتی انجام داد. مباحثی در این خصوص مطرح شــده 
است و در دست بررسی است. برای مثال در خصوص نیروگاه حرارتی شازند که 
فرایند تولید برق را به شکل وسیع بر عهده دارد، این موضوع مطرح است که در 
فضایی که این نیروگاه ایجاد شده، فرایند نیروگاه های خورشیدی و تولید انرژی 
خورشیدی جایگزین شود. وی ادامه داد: موضوع ایجاد نیروگاه های خورشیدی و 
تولید برق از این طریق در دستور کار استان قرار دارد. امیدواریم در آینده نزدیک 
نیروگاه های خورشــیدی کم کم جایگزین نیروگاه های آلاینده شوند. این موارد 
برنامه های میان مدت و بلند مدت است. اما در فرایند کوتاه مدت تنها می توان بر 
روی مدیریت مســائل موجود اقدام کرد و این آرزو را داشت که نیروگاه حرارتی 
شازند تعطیل شود و به مکان دیگری منتقل شود. یا اینکه برق از مسیر دیگری 
تأمین شــود که این موضوع فرایند بسیار دشواری اســت. موضوع دیگر اینکه 
مازوت ســوزی مدیریت شود و از سوخت گاز اســتفاده کرد و یا اینکه از فرایند 

اورهال استفاده شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مرکزی با بیان اینکه فرایند مازوت سوزی 
نیروگاه حرارتی شــازند در سال جاری یک ماه دیرتر از سال گذشته انجام شده 
است، گفت: فرایند مازوت ســوزی این نیروگاه سال گذشته از 20 آبان ماه آغاز 
شــد و از 29 آبان ماه نیز تمامی 4 واحد این نیروگاه از سوخت مازوت استفاده 
کردند. اما در ســال جاری مازوت ســوزی این مجموعه از 21 آذر ماه آغاز شده 
اســت، با این تفاوت که یک واحد به حالت اورهال و تعمیرات اساسی درآمده و 
تنها 3 واحد از سوخت مازوت استفاده می کنند. یوسفی با یادآوری این موضوع 
که سال گذشته حدود 7.5 میلیون لیتر مازوت در نیروگاه حرارتی شازند سوزانده 
شــده است، افزود: از ســوی مجموعه حفاظت محیط زیست در خصوص فرایند 
مازوت ســوزی مطالبه گر هســتیم، اما هیچگاه عنوان نکرده ایم که 100 درصد 
مازوت نمی سوزانیم. موضوع آلایندگی نیروگاه حرارتی شازند مسئله ای نیست که 

در کوتاه  مدت و به اصطلاح در بازه زمانی یک شب حل وفصل شود.
وی ادامه داد: از سوی دیگر مصوب شد تا در فصل زمستان یکی از واحدهای 
نیروگاه حرارتی شازند در فرایند اورهال و تعمیرات اساس قرار گیرد که این اتفاق 
انجام شد. فرایند اورهال تا عید نوروز و بهار سال آینده ادامه خواهد داشت و این 
واحد از هیچ نوع سوختی استفاده نخواهد کرد. با اجرای فرایند اورهال در یکی از 
واحدهای نیروگاه، یک چهارم از فرایند سوخت گیری این نیروگاه حذف می شود. 
همچنین ســعی شد تا بقیه واحدها نیز از ســوخت گاز استفاده کنند، هر چند 
سوخت گاز نیز چندان سوخت سالمی نیست و به هر حال آلایندگی های خاص 
خود را دارد. در حال حاضر شرایط اینگونه ایجاد شده تا از مازوت استفاده شود.

هواشناسی کرمان:
احتمال سیلابی شدن مسیل ها در استان وجود دارد

اداره کل هواشناس کرمان برای امروز ، فعالیت سامانه بارشی، وزش تندبادهای 
لحظه ای و احتمال سیلابی شدن مسیل ها را در این استان پیش بینی کرد.

بــه گزارش ایلنا به نقــل از روابط عمومی اداره کل هواشناســی کرمان، در 
اطلاعیه روز گذشته این اداره کل آمده است، بیشینه بارش ها در مناطق مرکزی 
و نیمه جنوبی این اســتان خواهد بود؛ لذا آبگرفتی معابر، جاری شدن رواناب و 
سیلابی شدن مسیل های در مناطق مذکور محتمل است. براساس این اطلاعیه، 
در همین مدت، وزش بادهای نسبتا شدید تا شدید را برای اغلب مناطق استان 

کرمان به ویژه مناطق شمالی، غربی و جنوب شرقی پیش بینی می شود.
در این اطلاعیه آمده اســت، خیزش گرد و خاک و کاهش کیفیت هوا نیز در 
این مناطق ذکر شده دور از انتظار نیست. همچنین هواشناسی کرمان اشاره کرده 
که از روز دوشنبه تا انتهای هفته جاری جوی نسبتا پایدار در استان کرمان مورد 
انتظار است اما به لحاظ دمایی نیز از روز دوشنبه کاهش محسوس دما به ویژه در 

دمای کمینه برای اغلب مناطق پیش بینی می شود.

گزارش

خبر

بزرگترین مخزن ذخیره آب شــرق کشور 
در قنات جهانی هزار ســاله بلــده که یکی از 
شــاخصه های مهم کشــاورزی و گردشگری 
فردوس به حســاب می آید احداث می شود تا 
زمینه ساز توسعه کشــاورزی این شهرستان 

باشد.
به گزارش فارس، براساس احتمالات قنات 
بلده در عصر ساسانی و در دل کوه های شرقی 
منطقه فردوس حفر شــده اســت؛ این سازه 
آبی با دانش ســنتی مدیریت می شــود و آب 
استحصالی از آن سبب آبادانی منطقه فردوس، 
مزارع و باغ ها شــده اســت.   قنات بلده یک 
منظومه کامل تاریخی از استحصال آب است و 
نه تنها بخش عمده ای از زمین های کشاورزی 
نزدیک شــهر فردوس را آبیاری می کند بلکه 
پس از پیمودن 45 کیلومتر، بیش از 2 هزار و 
382 هکتار از زمین های کشاورزی فردوس نیز 

توسط این قنات سیراب می شود.  
تاریــخ احداث آن به طور دقیق مشــخص 
نیست؛ در مســتندات تاریخی آمده است که 
احداث قنــات بلده مربوط به قبل از اســلام 
و دوره ساســانی اســت، اما تاریخ نگاری های 
صــورت گرفته از ســفال های اطــراف قنات 
حکایــت از آن دارد که این قنات 500 ســال 
پس از قنات قصبه گناباد احداث شده است.  

قنات بلده آب های سطحی را از دره ها جمع 
آوری و در یک شبکه پیچیده به یکدیگر متصل 
می کنــد و منطقه فردوس، باغات و زمین های 

کشاورزی طول مسیر را سیراب می کند.  
این قنات به دلیل اهمیت ســاختار و زنده 
بودن برای مردم بومی و افرادی که در منقطه 
فردوس زندگی می کنند بســیار حائز اهمیت 
است.  در گذشته مالکان آب بلده به دلیل نبود 
امنیت قبل از مرگ خود، آب را وقف می کردند.  
قنات بلده فــردوس بزرگترین، مهمترین و 
سازمان یافته ترین ساختار مردمی بهره برداری 
از قنات در ایران اســت، حتــی در 11 قنات 
جهانــی دیگر این ســاختار مردمی که تحت 
عنوان میــاه بلده طیبه تون نامگذاری شــده 

است وجود ندارد.
مجموعه قنــات بلده فردوس به شــماره 
30161 در فهرست آثار ملی ایران ثبت است و 
تابستان سال 1395 در فهرست میراث جهانی 

نیز ثبت شد.
انتخاب به عنوان 

سازه های آبی تاریخی
قنات بلده فــردوس به عنوان یکی از چهار 

ســازه تاریخی آبی ایران در اجلاس ســالانه 
آبیاری و زهکشی و ســومین اجلاس جهانی 
آبیــاری که اول تا هفتم ســپتامبر )10 تا 16 
شهریور سال 98( در کشــور اندونزی برگزار 
شد، برای ثبت در بخش سازه های آبی تاریخی 
کمیسیون بین المللی آبیاری و زهکشی انتخاب 

شد.  
سال 95  مسیر دسترســی گردشگران به 
بخش های داخلی آن ایجاد شــد، این مســیر 
روی یکی از میله چاه های کاریز گرم، دهمین 
کاریــز از مجموعــه قنات بلده احداث شــده 
تا گردشــگران برای بازدید و آشــنایی بیشتر 
با پیچیدگی های مهندســی قنــات بتوانند از 
مســیر های زیرزمینی بازدید کنند.   آن طور 
که روشن فرماندار فردوس گفت: شاخصه مهم 

کشــاورزی و گردشگری کشــاورزی فردوس 
قنات جهانی بلده اســت که طــول این قنات 
از مظهر تا زمین های کشــاورزی 30 کیلومتر 
اســت. او افزود: در قنات جهانی بلده فردوس 
نیز برای تأمین آب کشاورزی منطقه بزرگترین 
مخزن ذخیره آب شــرق کشور با ظرفیت یک 
میلیــون متر مکعب در حال اجراســت و این 
طرح بر اســاس برآورد جهاد کشاورزی حدود 
70 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد تا به سرانجام 

برسد.
روشن ادامه داد: هرچند مقدمات مطالعات 
این طرح در گذشــته انجام شده، اما عملیاتی 
نشــد و در این دولت صفر تا 100 آن در حال 
انجام است و تا ماه آینده پایان عملیات خاکی 
آن را خواهیم داشــت. فرماندار فردوس عنوان 

کرد: همچنین قرار داد با پیمانکار با ســرمایه 
45 میلیارد تومان بسته شده و پیمانکار نیز در 

حال کار است.
جعفری رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی 
خراســان جنوبی هم در بازدید نیازی شهرکی 
معــاون  آب  و خاک وزارت جهاد کشــاورزی 
از اســتخر ذخیره آب بلده شهرستان فردوس 
گفت: این اســتخر با حجم ذخیره سازی یک 
میلیون متر مکعب در حال ســاخت است که 
تاکنون 400 میلیارد ریال اعتبار هزینه شــده 
و برای تکمیل و اتمــام عملیات خاکی و آغاز 
آبگیری به 300 میلیارد ریال اعتبار دیگر نیاز 

دارد.
او افزود: اراضی زیر کشت که از قنوات بلده 
بهره مند می شــود، در حال حاضر 900 هکتار 

اســت که پس از بهره برداری این استخر  به 
هزار و 900 هکتار قابلیت افزایش خواهد یافت.

نیازی شــهرکی معاون آب و خاک وزارت 
جهاد کشاورزی هم در این بازدید گفت: قنوات 
اصلی ترین منبع تأمین آب کشاورزی خراسان 
جنوبی اســت که برای بهره برداری بهتر از این 

منابع آبی، احیاء انجام می شود.
او افــزود: همــراه با مرمت قنــوات، طرح 
های مختلفی تعریف شــده که استخر ذخیر 
آب بلده فردوس یکــی از مهمترین این طرح 
هاست که به منظور بهینه سازی مصرف آب و 
افزایش راندمان آبیاری در حال ساخت است و 
تلاشمان این است که از منابع مختلف ملی و 
اســتانی، اعتبار لازم برای  تکمیل این طرح را 

سریع تر تأمین کنیم.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
لرســتان گفت: پرونده ثبت جهانی »دره خرم آباد« و قلعه 

»فلک الافلاک« تا هفته آینده به یونسکو ارسال می شود.
به گزارش مهر، عطا حسن پور در نخستین جشنواره ملی 
خوراک، عرضه ســوغات و صنایع دستی، اظهار داشت: این 
رویداد مهم و تاریخی به عنوان اولین جشنواره ملی خوراک، 
عرضه سوغات و صنایع دستی اســتان با کمک و همکاری 

شرکت رسا برگزار شده است.
وی اظهار کرد: از همکاری سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری خرم آباد، شرکت توزیع نیروی برق استان 
لرستان، اداره زندان ها، اتاق اصناف، بنیاد تعاون سپاه استان 

و … در راستای برگزاری این رویداد تشکر می کنیم.

۱۶ غذای سنتی لرستان
 ثبت ملی شده است

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
لرستان، ادامه داد: در بحث گردشگری، یکی از خوشمزه ترین 
بخش ها، بخش گردشــگری غذا است که در این راستا و بر 
اســاس سیاســت های وزارت میراث فرهنگی، چندین میز 
تخصصی انتخاب شده که گردشگری خوراک به عنوان یکی 

از این میزها تعریف شده است.
حســن پور، تصریح کرد: در اســتانی مانند لرستان که 
تنوع غذایی بالا دارد، میز تخصصی خوراک به این اســتان 
اختصاص یافتــه که باتوجه به ظرفیت های لرســتان در این 

زمینه، نوعی برند برای لرستان محسوب می شود.

وی ادامه داد: خوشــبختانه این میز در استان لرستان، 
فعالیت های خود را به صورت تخصصی انجام داده است.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
لرســتان با بیان اینکه تا کنون 16 مدل خوراک از اســتان 
لرســتان در فهرست آثار ملی کشور ثبت شده است، گفت: 
9 مورد از پرونده های غذاهای سنتی ما در حال ثبت است.

حسن پور، اضافه کرد: همچنین پنج مدل از شیرینی ها و 
نان های سنتی استان مانند شیرینی بلوط و شیرینی نخودی 
ارده ای بروجــرد کــه از نظر تکنیک فنــاوری و عمل آوری 
منحصربه فرد هستند در فهرست میراث ناملموس کشور، به 

ثبت رسیده است. 
وی گفت: برگزاری این رویدادها ســبب می شود، جوامع 

محلی را تقویت کنیم و مردم را به این بخش ها دعوت کنیم 
تا بخشــی از جاذبه های خوراکی و گردشــگری و تاریخی 

استان ها را به خوبی معرفی کنیم و به نمایش بگذاریم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
لرستان، اظهار کرد: در این جشنواره چندین استان حضور 
دارند و با غذاهای متنوع در این جشــنواره شرکت کرده اند 
که تا پایان این جشنواره از فرصت ایجاد شده برای معرفی 

غذاهای محلی این استان ها استفاده کنند.
 مدیــرکل میراث فرهنگی لرســتان در بخش دیگری از 
سخنانش گفت: تا هفته آینده که پرونده ثبت جهانی »دره 
خرم آباد« و قلعه باشــکوه »فلک الافلاک« به یونسکو ارسال 

می کنیم.

رئیــس گــروه پیشــگیری و مبــارزه با 
بیماری های غیرواگیر معاونت بهداشت دانشگاه 
علوم پزشــکی مشهد گفت: تعداد موارد جدید 
سرطان که هر ســال در استان ثبت می شود 
10 هزار مورد بوده و شایع ترین آن ها سرطان 
پستان، روده بزرگ، معده، پروستات، پوست و 

ریه است. 
 بابــک اقبالی اظهار کرد: رســالت معاونت 
بهداشــت پیشــگیری و تشــخیص زودرس 
بیماری ها از جمله ســرطان اســت که در این 

زمینه تمام مراکز ما مســئول هستند تا برای 
مراجعــان در همــه گروه های ســنی پرونده 
تشــکیل دهند. وی با بیان اینکه سه سرطان 
رایج پســتان، روده بزرگ و دهانه رحم توسط 
پایگاه هــای مرکز ســلامت ارزیابی شــده و 
تشــخیص زودرس انجام می شود، عنوان کرد: 
افراد در صورت مشکوک بودن به سطوح بالاتر 
ارجاع داده می شــوند. آموزش و پیشــگیری 
سرطان بسیار مهم اســت. با توجه به افرایش 
ســن  و عوامل خطر ســرطان در حال افزایش 

بوده، بنابراین باید راه های پیشــگیری آموزش 
داده  شــود و در زمینه پیشگیری و غربالگری 

زودرس نیز اقدام می کنیم.
اقبالی بیان کرد: شــعار پویش امسال »من 
مســئولم برای پیشگیری از ســرطان خودم، 
خانواده ام و جامعه ام« است. تعداد موارد جدید 
سرطان که هر ســال در استان ثبت می شود 
10 هزار مورد بوده و شایع ترین آن ها سرطان 
پستان، روده بزرگ، معده، پروستات، پوست و 
ریه است. اگر سرطان پستان زود تشخیص داده 
شود تا حد زیادی قابل درمان است. خانم های 
30 تا 70 ســاله می توانند به مراکز ما مراجعه 
کنند. در ســال بیــش از 1000 مورد جدید 

سرطان پستان در استان ثبت می شود.
رئیــس گــروه پیشــگیری و مبــارزه با 
بیماری های غیرواگیر معاونت بهداشت دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد افزود: سرطان روده بزرگ 
بسیار آرام رشد می کند، بروز آن از مراحل اولیه 
تا نهایــی زمان طولانی دارد و چندین ســال 
طول می کشــد. افراد 50 تا 70 ساله می توانند 
برای آزمایش ســاده مدفوع به مراکز سلامت 
بــرای غربالگری مراجعه کننــد. این آزمایش 
ارزان قیمت و ســاده بوده و سرطان در مراحل 

اولیه کامــلا قابل درمان اســت. یکی دیگر از 
سرطان های شایع ریه بوده که وابسته به سیگار 

و دخانیات است.
وی با اشــاره به اینکه باورهای غلط مردم 
باید اصلاح شود، تصریح کرد: برخی باور دارند 
سرطان مساوی مرگ است. ما در سال 10 هزار 
مورد جدید شناســایی می کنیم، در حالی که 
میزان مرگ ســالانه حدود 4000 مورد است. 
سرطان مسری نیست. برخی فکر می کنند اگر 

جراحی کنند سرطان پخش می شود.
اقبالــی ادامــه داد: درد جزئی از ســرطان 
نیســت، بلکه با انجام روش هایی می توان درد 
را کاهش داد. یک باور غلط این اســت که اگر 
بــه مراکز درمانی مراجعه کنند ممکن اســت 
ســرطان بگیرنــد، در حالی که با تشــخیص 
زودرس می توانند سریع درمان کنند. سرطان 

تا 40 درصد قابل پیشگیری است.
حمید مستشــاری، رئیس هیــات مدیره 
انجمن حمایت از بیماران سرطانی مشهد نیز 
در بخــش دیگری از این نشســت اظهار کرد: 
درمان و پیشــگیری ســرطان موضوع بسیار 
مهمی است. ما توجه به غربالگری را نیاز داریم. 
هزینه درمان سرطان بسیار گران است و فردی 

که مبتلا می شود از همان ابتدا بزرگترین ضربه 
روانی و مالی را خواهد خورد.

وی اضافــه کرد: دانشــگاه علوم پزشــکی 
مشــهد بزرگترین مرکزی است که باید درمان 
و پیشگیری را شــعار خود  قرار دهد و در این 
راستا قدم بردارد. یک بیمار سرطانی علاوه بر 
اینکه خودش رنج می بــرد، خانواده نیز تحت 
تاثیر بیمــاری وی قرار می گیرد و از نظر مالی 
مستاصل می شــوند. اگر تمام زندگی خود را 
بفروشند نمی توانند جوابگوی هزینه های مالی 

باشند. باید در این زمینه مطالبه گری شود.
مستشاری خاطرنشــان کرد: اطلاع رسانی 
برای پیشگیری و غربالگری نیز باید یک مساله 
در نظر گرفته شود. در سال 150 هزار نفر مبتلا 
به سرطان در کشور داریم که باید درمان شوند، 
آیا کشور امکاناتی برای درمان این تعداد دارد؟ 
اگر به دنبال پیشگیری باشیم شاید این عدد به 

30 درصد برسد.
رئیس هیات مدیره انجمن حمایت از بیماران 
سرطانی مشهد گفت: براساس استاندارد به ازای 
هر یک میلیون نفر 10 دستگاه پرتودرمانی نیاز 
داریم اما در خراسان 1.5 دستگاه برای هر یک 

میلیون نفر وجود دارد.

مدیرکل میراث  فرهنگی لرستان:

پرونده ثبت جهانی دره خرم آباد تا هفته آینده به یونسکو ارسال می شود

رئیس گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های غیرواگیر معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد:

هر سال ۱۰ هزار مورد جدید سرطان در خراسان رضوی ثبت می شود

سبقه ای که به قدمت عصر ساسانی است

احداث بزرگترین مخزن ذخیره آب شرق ایران 

احداث پل بزرگ »گشــویی« روی دره »گپ« برای 
دسترسی مستقیم بندر ریگ به گناوه یکی از مطالبات 
دیرینه مردم شهرستان گناوه بوده که اکنون در مسیر 

تحقق قرار گرفته است.
به گزارش مهر، اواسط دهه 70 که کلنگ پروژه جاده 
ساحلی گناوه- بوشهر به زمین خورد، یکی از مهمترین 
قطعات آن، احداث پلی روی دره »گپ« برای دسترسی 
مســتقیم بندر ریگ به گناوه بود، اما در دولت سابق با 
وجود بهره برداری این جاده، احداث پل بلاتکلیف ماند.

این در حالی اســت که با احداث پل روی دره گپ، 
محله های »گشویی« و »نوروز آباد« به هم متصل شده 
و جایگزین مســیر پر پیچ و خم کنونــی برای ورود و 

خروج از گناوه )میدان بسیج( می شود.
همچنیــن این پل می تواند ورود به شــهر گناوه از 
مسیر جاده ســاحلی را حدود هشت کیلومتر کوتاه تر 

کند.
علاوه بر این، احداث پل »گشویی« به ایجاد خروجی 
ســوم شهر توریستی گناوه منجر خواهد شد که ضمن 
نقش پدافند غیرعامل، می تواند ترافیک کلافه کننده از 

سمت گمرک گناوه را کاهش دهد.

افزون بر این، با توجه به محدودیت شدید زمین در 
گناوه، برخی کارشناسان شهرسازی معتقدند با احداث 
پل گشویی، شهر توســعه می یابد و واگذاری زمین در 
این بخش از شهر برأی پروژه های عمومی نظیر نهضت 
ملی مسکن هم تسهیل و با استقبال متقاضیان مواجه 

می شود.
مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
بوشهر در گفت وگو با مهر از تحقق خواسته مهم مردم 
گناوه در خصوص احداث پل بزرگ »گشویی« خبر داد.
عبدالکریم اخترشــناس گفت: با پیگیری های این 
اداره کل و همراهی اســتاندار، پل بزرگ گشــویی در 
دولت سیزدهم تأمین اعتبار شده و در دهه مبارک فجر 

کلید می خورد.
اخترشــناس ادامه داد: این پل فلزی با مبلغ اولیه 
قــرارداد 320 میلیارد تومــان، دارای دهانه 75 متری 
اســت که بدون پایــه میانی جهت عبور شــناورهای 
دریایی از زیر پل احداث خواهد شد و می تواند به جاذبه 
گردشگری گناوه مبدل شود.وی گفت: تلاش داریم این 
پروژه در مهلت مقرر پیمان که 24 ماه است تکمیل و 

تقدیم مردم گناوه شود.

مدیرعامل آب منطقــه ای مازندران با بیان اینکه 
وضعیت منابع و آوردهای رودخانه ای مناسب نیست 

خواستار آمادگی برای مقابله با خشکسالی شد.
به گزارش مهر، حیدر داودیان در مراســم معارفه 
معــاون جدید حفاظــت و بهره برداری شــرکت آب 
منطقه ای مازنــدران گفت: وضعیــت منابع و ذخایر 
آبی استان امســال با وجود بارش های خوبی که طی 
ماه های اخیر داشــتیم به گونه ای است که پیش بینی 
می شــود اگر چالش های ناشی از خشکسالی در سال 
زراعی پیش رو بیشــتر از پارســال نباشد، کمتر هم 

نیست.
وی افــزود: ایــن وضعیــت می طلبــد از حــالا 
سیاست های شــرکت برای عبور از این خشکسالی و 
برنامه ریزی با سایر دستگاه های مرتبط مشخص شود. 
ضمن این که از دســتگاه های مرتبط نیز انتظار داریم 
برای برنامه ریزی و اجرای اقدامات مقابله با خشکسالی 

در سال زراعی پیش رو پای کار باشند.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای مازنــدران 
خاطرنشان کرد: پارسال برای عبور از بحران خشکسالی 
برنامه منسجمی را تدارک دیدیم و با یک کار گروهی 

مناســب و ارزشمند در شــرکت که با همراهی همه 
معاونت ها انجام شد توانستیم خشکسالی را پشت سر 
بگذاریم. انتظارمان این است که امسال بهتر از پارسال 
عمــل کنیم و همان مقدار خســارتی کــه به بخش 

کشاورزی وارد شد را هم نداشته باشیم.
داوودیان تصریح کرد: مدیریت خشکسالی و تأمین 
آب مورد نیاز کشاورزی اقدامی نیست که فقط توسط 
یک دســتگاه اجرایی انجام شود و عبور از این بحران 
و شــرایط دشــوار آبی که پیش بینی می شود بهار و 
تابستان سال آینده برای مازندران رقم بخورد نیاز به 
همراهی همه دســتگاه های مرتبط داریم و امیدواریم 
که با تــلاش همه جانبــه همکاران در شــرکت آب 
منطقه ای مازندران و پای کار ایستادن همه دستگاه ها 
در کنار هم باز هم بتوانیم عملکرد خوبی در مدیریت 

منابع آبی و مقابله با خشکسالی داشته باشیم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران گفت: با 
وجود بارندگی های خوبی که امسال در مازندران ثبت 
شد، اما وضعیت ذخیره آبی و آورد رودخانه ها مناسب 
نیســت و باید خودمان را برای مقابله با خشکســالی 

آماده کنیم.

تحقق یک مطالبه دیرینه در گناوه

پل بزرگ »گشویی« احداث می شود
مدیرعامل آب منطقه ای مازندران:

وضعیت منابع آبی و رودخانه ای مازندران خوب نیست


